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Slabbekoorn is - naast lid van het Fietsberaad - fietsspecialist 

van waterschap Scheldestromen dat voornamelijk actief is in 

de provincie Zeeland. Het waterschap heeft in totaal z’n 4000 

km weg in beheer, veelal smalle en iets minder smalle polder-

wegen. Waar automobilisten vaak doorjakkeren en waarover 

kinderen fietsen op weg naar de school in het dorp verderop. 

De confrontatie tussen die twee bezorgt het waterschap de 

nodige hoofdbrekens en waarschijnlijk niet alleen het water-

schap. Want eigenlijk speelt het overal in het landelijk gebied. 

De hoge snelheden vragen om vrijliggende fietspaden. Maar 

die zijn vaak niet haalbaar, wegens gebrek aan geld en/of 

gebrek aan ruimte. Fietsstroken dan maar. Maar zijn die wel zo 

veilig? En is daar wel genoeg ruimte voor in het dwarsprofiel 

van de weg?  

Om die reden zoeken veel wegbeheerders een compromis in 

het buitengebied in de vorm van smalle suggestiestrookjes, al 

dan niet voorzien van een rode toplaag. Of anders maar de uit-

wijkstrook een beetje breder maken. Het hoort niet maar dan 

hebben fietsers toch iets. 

In Zeeland probeert men de zaak systematischer aan te 

pakken, met harde criteria voor de toepassing van de verschil-

lende oplossingen. Maar de praktijk blijft weerbarstig. 

Smalle rijloper of smalle fietsstrook

Het waterschap Scheldestromen heeft de zelf opgelegde cri-

teria gekoppeld aan het wegtype én de intensiteiten van het 

autoverkeer (tabel 1). Het komt erop neer dat op gebiedsont-

sluitingswegen (80 km/uur) in principe altijd een vrijliggend 

fietspad nodig is evenals op veelbereden erftoegangswegen 

of erftoegangswegen met veel landbouw- en schoolverkeer. 

Buiten de bebouwde kom:

Een fietsstrook, 
omdat er vaak niets beters is

Ron Hendriks

Veel wegbeheerders kennen het probleem. Mogelijkheden voor een vrijliggend 

fietspad ontbreken, dus maar een fietsstrook aangelegd, of een suggestie-

strook, of iets wat daar op lijkt. Maar het blijft vaak schipperen. Het probleem 

speelt vooral buiten de bebouwde kom, bijvoorbeeld in Zeeland. Kees Slabbe-

koorn van Waterschap Scheldestromen gooit de knuppel in het hoenderhok.



I     Fietsverkeer 29    I     maart 2012    I26 I     Fietsverkeer 29    I     maart 2012    I 27

Maar dat heeft natuurlijk de nodige voeten in de aarde.’ 

Collega Krijn de Regt, verkeerskundige bij het waterschap, vult 

aan: ‘Er zijn nogal wat wegen waar het probleem speelt die je 

niet kunt verbreden. Die liggen bijvoorbeeld op de kruin van 

een dijk waar domweg onvoldoende breedte beschikbaar is. Er 

zijn ook situaties waar volwassen bomen staan. Ga je dan de 

weg verbreden om fietsstroken aan te leggen? Of kies je toch 

maar voor een fietspad? Dat kan zelfs goedkoper uitpakken in 

geval van een smalle dijk of als je bomen moet gaan rooien en 

kabels moet gaan verleggen.’ 

Bij lagere intensiteiten - erftoegangswegen type A (verbinden 

de kernen) - kan men volstaan met fietsstroken. Maar daar zit 

het belangrijkste pijnpunt. Vaak ontbreekt daarvoor de ruimte. 

Slabbekoorn: ‘Een kenmerk van Zeeland is dat er zo ontzettend 

hard wordt gereden. Dat komt omdat veel plattelandswegen 

verbindende wegen zijn. Bij wegen met een intensiteit tussen 

500 en 1250 motorvoertuigen kiezen we voor fietsstroken. Dan 

moet je een weg dus verdelen in drie stroken, bijvoorbeeld 

twee fietsstroken van 1,25 meter en wat er dan nog overblijft 

is voor de auto. Of je keert het om: uitgaan van een autoloper 

en wat overblijft is voor de fiets. Maar dan kom je vaak onder 

de 1,25 meter voor de fiets. Dan zouden het suggestiestroken 

worden maar dat willen we hier niet. Consequentie is dat je de 

weg dan wat moet verbreden om aan die 1,25 meter te komen. 

Onderaan de dijk is hier ruimte voor een vrijliggend fietspad. De 

naastgelegen 60 km/uur-weg (zie de openingsfoto bij dit artikel) wordt na 

voltooiing van het fietspad weer omgezet naar een 80 km/uur-weg.

Op Zeeuwse plattelandswegen wordt hard gereden. Biedt een 

suggestiestrook dan veiligheid?

Stroken in soorten

Stroken voor de fietsers zijn er in verschil-

lende verschijningsvormen die vaak lijken 

op fietsstroken maar het niet altijd zijn.

Krijn de Regt: 

Ga je dan de weg verbreden om fietsstroken aan te leggen? 

Of kies je toch maar voor een fietspad? 

Kantmarkering

Kantmarkeringen (met een 1-3 markering) 

zien we toegepast op 60 km/uur-wegen van 

het type ETW-A. Ze mogen niet te breed zijn. 

Fietsers kunnen ze - ten onrechte - aanzien 

voor een smal uitgevallen fietsstrook. Daarom 

wordt aanbevolen maximaal 25-40 cm aan te 

houden. Of leg ze anders toch maar helemaal 

tegen de rand, zo stellen sommige deskun-

digen.

Fietsweg

De fietsweg wordt wel toegepast op platte-

landswegen (erftoegangswegen type 1) met 

enig doorgaand autoverkeer (tot ca. 2000 mvt/

etmaal). Bij een fietsweg is de verharding 

5,50-6 meter breed, de effectieve wegbreedte 

wordt beperkt door bijvoorbeeld een verho-

ging in de as van de weg aan te brengen. Er 

ontstaan dan twee rijsporen, autoverkeer zal 

bij een inhaalmanoeuvre (deels) over de verho-

ging moeten rijden waardoor de rijsnelheid van 

deze auto acceptabel blijft. De maximale limiet 

is 60 km/uur.
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Inmiddels is ook collega Annelieke Landré aangeschoven, 

verkeerskundige bij het waterschap. Ze ziet nog een ander 

bezwaar tegen het verbreden van het profiel ter wille van een 

fietsstrook. ‘Het is niet alleen kostbaar, je kunt je afvragen of 

de fietsstrook die zo kan worden aangelegd de veiligheid ople-

vert die je verwacht. Die extra breedte nodigt automobilisten 

uit harder te rijden, en dat wil je niet. Maar er is nauwelijks 

onderzoek gedaan naar de veiligheidsaspecten.’ Slabbekoorn 

beaamt de scepsis van zijn collega: ‘Fietsstroken buiten de 

bebouwde zijn vaak een placebo.’ 

Van 80 naar 60 en van 60 naar 80

Dergelijke twijfelsituaties treffen we een aantal malen aan als 

we met Slabbekoorn in het veld gaan kijken. Veel wegen zijn 

inmiddels naar het Duurzaam Veilig model ingericht als 60 km/

uur-weg. Met keurige rode fietsstroken als er ruimte voor is, 

met een onderbroken lijn gescheiden van de rijloper voor de 

auto. Maar we treffen ook wegen aan van een meter of vijf 

à zes breed, met soms een vergaan suggestiestrookje met 

sporen van een rode toplaag en een rij bomen direct langs 

de kant van de weg. Waar je dus geen kant op kunt en moet 

roeien met de riemen die je hebt. 

Maar Slabbekoorn laat ook een situatie zien waar het ruim-

tedilemma was op te lossen door de aanleg van een vrijlig-

gend fietspad. Nog net niet klaar als wij er gaan kijken, en dus 

liggen oud - rijloper met fietsstroken - en nieuw - vrijliggend 

fietspad aan de voet van de dijk - naast elkaar. ‘Wat je ziet is 

nu een 60 km/uur-weg met fietsstroken waar de 85-percentiel 

snelheid ligt op 90 km/uur. Vandaar het vrijliggende fietspad. 

Als dat klaar is brengen we de weg weer naar 80 km/uur.’ 

In vijf flinke stappen is Kees Slabbekoorn aan de overkant van de weg. 

Hij draait zich om en heft de handen enigszins vertwijfeld. Zeg het 

maar, wat moet je hier nu doen? Een smal fietsstrookje aanleggen? 

Een suggestiestrook, of toch maar niets?

Fietswegen: wisselend succes

Zeeland loopt voorop met de aanleg van fietsstraten, die 

buiten de bebouwde kom meestal als fietswegen worden aan-

geduid. Inmiddels liggen er een stuk of vijf. In welke situa-

ties vormen die een oplossing? Annelieke Landré meldt wis-

selende ervaringen. Vooral in een recreatieomgeving lijken ze 

goed te voldoen. ‘Als er sprake is van weinig auto’s die boven-

dien een bestemming ter plaatse hebben - bijvoorbeeld een 

Fietsstrook

Een fietsstrook is voorzien van een fiets-

symbool. Daaraan ontleent hij zijn juridi-

sche status, bijvoorbeeld dat stoppen en 

parkeren niet is toegestaan. Vaak is de fiets-

strook rood, maar dat hoeft niet. De fiets-

strook is met een doorgetrokken of met een 

onderbroken markering afgescheiden van de 

hoofdrijbaan. Bij een onderbroken markering 

mag een auto zo nodig over de fietsstrook 

rijden, bijvoorbeeld om in te halen. Als mini-

male breedte geldt volgens de Ontwerp-

wijzer Fietsverkeer (2006) 1,50 meter, maar 

willen twee fietsers naast elkaar kunnen 

rijden dan is 2 meter wel het minimum.

Suggestiestrook

De suggestiestrook lijkt in veel opzichten op een 

fietsstrook met onderbroken markering, alleen het 

fietssymbool ontbreekt. De fietser zal het verschil 

niet zien. Hoewel de Ontwerpwijzer Fietsverkeer 

een minimumbreedte van 1,50 meter aanhoudt, is 

de suggestiestrook in de praktijk vaak wat smaller. 

Soms is de suggestiestrook rood, maar vaak 

ook niet. De suggestiestrook dient meestal twee 

doelen. Het versmalt de rijloper optisch, waardoor 

de snelheden mogelijk iets afnemen. En het biedt 

de fietser - in ieder geval ogenschijnlijk - wat meer 

zekerheid. De meningen over de toepassing van 

suggestiestroken zijn verdeeld. En als je ze toepast, 

welke kleur moeten ze dan krijgen?  

Voorstanders van suggestiestroken wijzen pragma-

tisch op het ‘nood breekt wet’.  Weliswaar zijn sugges-

tiestroken geen echte fietsstroken, maar soms kun je 

niet anders en wil je de fietser toch wat bieden. En laat 

het dan ook maar zoveel mogelijk lijken op echte fiets-

stroken, dus rood. Dat herinnert automobilisten boven-

dien aan de aanwezigheid van fietsers. 

Tegenstanders wijzen er op dat de suggestiestrook in 

de eerste plaats is bedoeld om de weg visueel te ver-

smallen. Fietsers ontlenen er een schijnveiligheid aan 

terwijl ze geen echte toegewezen eigen ruimte hebben. 

Laat de stroken dus maar zwart, of liever, maak er echte 

fietsstroken van, of laat ze helemaal weg.
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camping - is het succesvol. Ook op een locatie met wat beperkt 

woon-werkautoverkeer en veel fietsers voldoet de fietsweg. 

Maar er is ook een traject waar het aantal auto’s het aantal 

fietsers overtreft en daar voldoet de fietsweg niet goed. We 

hebben geleerd dat een fietsweg kan werken bij twee à drie 

fietsers op één auto, anders moet je er niet aan beginnen. En 

bij een breedte van de rijloper van 2,25 meter, niet breder, 

anders wringen auto’s zich langs de fietsers.’ 

De problemen met fietsstroken zijn niet specifiek voor Zeeland. Ook elders 

- hier in Zuid-Holland - kan men soms moeilijk kiezen of de suggestiestrook 

al dan niet in rood moet worden uitgevoerd.

Prioritering op zijn Zeeuws

Behalve dat het waterschap criteria ontwikkelde voor de 

keuze voor het type voorziening, ontwikkelde het ook een 

eigen methode voor de prioritering van fietsprojecten. Slab-

bekoorn: ‘We deden dat eerst via een ingewikkelde multicri-

teria-analyse. Maar dat werd een soort black box: je stopte er 

wat in en er kwam wat uit. Maar je wist niet meer wat er tus-

senin gebeurde.’ Annelieke Landré legt de nieuwe aanpak 

uit: ‘We nemen een aantal aspecten mee die we waarderen 

met punten. In de eerste plaats veiligheid. Daarvoor zijn het 

aantal fietsers en de snelheid van het autoverkeer bepalend. 

Die snelheid meten we niet maar beoordelen we op basis van 

het potentiële gedrag van de gebruiker. We kijken of er een 

lange rechtstand in de weg zit. Is die meer dan anderhalve kilo-

Veiligheid?

Over de veiligheidsaspecten van fietsstroken is niet veel bekend. In het rapport 

‘Enkele gedragseffecten van suggestiestroken op smalle rurale wegen’ (2003) 

concludeert de SWOV dat de verkeersveiligheid ‘enigszins verbetert’ door deze 

vorm van markering. Maar het gaat om kleine verschillen. Automobilisten rijden 

iets langzamer, fietser fietsen iets verder van de kant. Daar staat tegenover dat 

automobilisten bij het inhalen van een fietser op een suggestiestrook meestal 

een paar centimeter minder zijdelingse afstand nemen tot de fietser. 

In het SWOV-rapport ‘Effect van kantstroken op verkeersgedrag’ uit 1999 wordt 

geconcludeerd dat uit snelheidsmetingen blijkt dat kantstroken hoogstens tot 

een kleine snelheidsreductie leiden. Wel is de ruimte tussen een auto en een 

fietser kleiner wanneer er geen kantstroken aangelegd zijn. Maar in hoeverre 

kantstroken de fietser een veilige plaats geven is moeilijk te zeggen, aldus de 

SWOV. De effectiviteit van de kantstrook op de eigen plaats van fietsers lijkt af 

te hangen van de breedte van de verharding. Op smallere verhardingen kunnen 

stroken een averechts effect sorteren. 

 

Brede kantstrook of suggestiestrook? Voor de fietser niet 

echt duidelijk.

Verder heeft de Unie van Waterschappen onderzocht wat het effect was 

van de inrichting van 60 km/uur-wegen. Het aantal ongevallen met slacht-

offers blijkt op de wegvakken te zijn gedaald met bijna een vijfde. De 

wegen die in dit onderzoek waren betrokken hadden een verhardings-

breedte tussen de 3 en 5 m. Slechts het deel van de wegen met een ver-

hardingsbreedte tussen de 4,5 en 5 m zal dus met kantstroken uitgevoerd 

zijn geweest. Het is daarom niet met zekerheid te zeggen welk deel van de 

slachtofferreductie deze wegen met kantstroken voor hun rekening hebben 

genomen, aldus het onderzoek. 

Tenslotte geeft ook Fietsberaad publicatie 19b ‘Grip op enkelvoudige fiets-

ongevallen’ een indicatie van de risico’s van fietsstroken. ‘Ongevallen met 

trottoirbanden vinden relatief vaker plaats op wegen met fiets- en sug-

gestiestroken. Doordat auto’s vaak op korte afstand passeren kunnen fiet-

sers schrikken. De fietser wijkt uit, raakt een trottoirband en komt ten val. 

Onvoldoende breedte in het dwarsprofiel kan daarbij een rol spelen.’

Annelieke Landré:

Als er sprake is van weinig auto’s die bovendien een 

bestemming ter plaatse hebben - bijvoorbeeld een 

camping - is een fietsweg succesvol. 
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Wegtype Criteria Kenmerken

Gebiedsontsluitingsweg (80 km/uur) Scheiden auto - (brom)fietsverkeer - minimaal 6,4 m breed 
- vrijliggend fietspad

Erftoegangsweg A 
(60 km/uur) 

Meer dan 1250 mvt/etm/jaargem, 
scheiden auto- en fietsverkeer

- maximaal 6 m breed
- randmarkering
- vrijliggend fietspad

Combinatie schoolfietsroute en landbouwroute, 
scheiden auto- en fietsverkeer

- randmarkering
- vrijliggend fietspad

 Tussen 500 en 1250 mvt/etm/jaargem, 
fietsstroken

- minimaal 6,20 m breed 
- fietsstroken 1,25 m breed

Minder dan 500 mvt/etm/jaargem - randmarkering

Erftoegangsweg B (60 km/uur) Landbouwroute - minimaal 5,50 m

n.v.t. - geen bijzonderheden

Tabel 1. Inrichtingseisen waterschap Scheldestromen.

meter, dan is dat gevaarlijk. Ook als het een knelpunt betreft 

in het Kwaliteitsnetwerk Landbouwverkeer Zeeland scoort een 

project punten. En 80 km/uur-wegen krijgen een voorkeurs-

behandeling vanwege de harde eis van een fietspad. Als een 

gemeente zelf financieel bijdraagt levert dat ook punten op. 

Ten slotte bekijken we de kosteneffectiviteit. Daarvoor verme-

nigvuldigen we het huidige aantal fietsers met de lengte van 

het fietspad en delen dat door de aanlegkosten. Dus zeg maar 

de kosten per gereden fietskilometer. Zo wordt de prioritering 

bepaald als het gaat om de aanleg. Een eenvoudige opzet, met 

als voordeel dat iedereen het kan volgen.’ 

Blijft de vraag hoe om te gaan met problematische fiets-

stroken. Peter Kroeze, adviseur bij bureau Ligtermoet & Part-

ners en medeauteur van de Ontwerpwijzer Fietsverkeer, onder-

schrijft de problemen zoals die in Zeeland worden gesigna-

leerd. Net als Slabbekoorn vindt hij de smalle suggestiestrook 

als tussenoplossing geen goed idee. ‘Wegbeheerders willen 

in moeilijke situaties vaak “iets voor de fiets doen”. Men denkt 

dan fietsers te helpen met strookjes van minder dan 1,00 m. 

Het is echter eerder negatief dan positief voor fietsers. De 

bescherming voor de fietser is minimaal en automobilisten 

worden bijna uitgedaagd om net aan de andere kant van de 

streep vlak langs de fietser te rijden.’ Kroeze is bezig met de 

voorbereiding van een expertmeeting die moet leiden tot een 

Fietsberaad-publicatie over dit onderwerp. Hij pleit vooralsnog 

voor een compromisloze aanpak: brede stroken waar de fiets-

intensiteit hoger is - of anders liever niets.

Peter Kroeze:

Men denkt dan fietsers te helpen met strookjes 

van minder dan 1,00 m. Het is echter eerder 

negatief dan positief voor fietsers.

Zeeland heeft wisselende ervaringen met de fietsweg.


